
Informe del rector 
Consell de Govern del 26 de novembre de 2004 
 
Condol. El rector expressa el condol de la comunitat universitària pel recent traspàs de la 
senyora Glòria Evangelista Campos, membre del personal d’administració i serveis de l’IOC i 
demana que consti a l’acta de la sessió. 
 
Relacions internacionals. El rector informa de la visita efectuada fa poc a les universitats de 
Matanzas, CUJAE i Ciències de la Informació a Cuba, i a l’Institut Politècnic Nacional a Mèxic. 
Amb aquestes visites, s’ha obert la possibilitat d’establir col·laboració amb aquestes institucions 
i, especialment, amb l’Institut Politècnic de Mèxic, atesa la similitud d’aquest centre amb la 
UPC. 
 
Modificació de la LOU. El rector informa de l’estat de les negociacions entre el MEC i la CRUE 
per a la modificació de la LOU i diu que la primera reunió de treball, celebrada el dia 25 de 
novembre, va acabar amb resultats satisfactoris. En aquesta reunió es van abordar  les 
modificacions a introduir en el capítol de professorat: el procés d’habilitacions serà substituït 
per acreditacions basades en els mèrits sense limitació numèrica ni proves presencials, amb 
criteris de transparència, claredat i públics. El rector destaca que a l’origen d’aquestes 
modificacions hi ha el treball previ desenvolupat des de la UPC. També apunta que es 
reactivarà la tramitació del decret de professorat. D’altra banda, afegeix que aquestes bones 
perspectives de canvis poden abastar altres aspectes, com ara l’accés a la universitat. 
 
El rector, a instàncies de la directora general d’Universitats, Carmen Ruiz-Rivas, desmenteix 
amb rotunditat la notícia publicada recentment pel diari “El País” de 20 de novembre sobre els 
decrets de Grau i Postgrau i assegura que la flexibilitat de la qual es parla, quant a l’accés 
d’alumnat a programes de postgrau, té com a objectiu facilitar l’accés a aquest nivell de 
doctorands estrangers. 
  
Programació universitària. Pel que fa a l’àmbit de Catalunya, el rector informa de les reunions 
de les respectives comissions del Consell Interuniversitari de Catalunya, per tal de fixar, l’una, 
criteris en relació a la programació universitària per al curs que ve i, l’altra, per tractar sobre el 
model de finançament de les universitats. 
 
Finançament universitari. Amb més detall, el rector explica que la Generalitat de Catalunya 
està dissenyant un nou model de finançament universitari, que introdueix canvis importants pel 
que fa als criteris a aplicar en la distribució dels recursos públics destinats a les universitats. El 
rector afegeix que alguns dels nous indicadors que en el futur es tindran en compte, com ara el 
de recerca, no afavoreixen la UPC, si bé d’altres, com ara els d’experimentalitat i els 
d’implantació territorial, són clarament positius per a la nostra Universitat. El rector apunta la 
possibilitat que s’incloguin criteris en matèria de transferència de tecnologia que també 
afavoririen la UPC. 
 
Campus de Llevant. El rector informa que els treballs encaminats a establir el projecte de la 
UPC en aquest campus avancen d’una manera decidida i amb resultats satisfactoris. En relació 
a aquesta qüestió, el rector comenta la bona acollida que va tenir l’avantprojecte del PBAUE 
(Parc de Barcelona d’Arquitectura Urbanisme i Edificació) durant la presentació a la comunitat 
universitària. Aquest projecte, que el rector qualifica d’ambiciós i engrescador, ha estat resultat 
de l’interès i el consens establert no només entre la comunitat universitària, sinó també amb 
l’administració i amb el món professional vinculat a l’arquitectura i l’edificació. D’altra banda, el 
rector manifesta la seva satisfacció per la coordinació establerta amb el projecte BCN22@ i 
amb el campus tecnològic en el qual s’integrarà l’EUETIB. 
  
ETSEIB. En relació al procés de reforma de l’ETSEIB, el rector explica que el 27 de novembre 
va tenir lloc una reunió amb representants de l’Ajuntament, a la qual va assistir també el 
president del Consell Social, Ramon Folch. Afegeix que l’acord polític entorn el projecte de 
reforma de l’ETSEIB és ja total i apunta la intenció de desenvolupar-lo en la línia del que es 
preveia en el Portal del Coneixement, una operació acadèmica i urbanística que abastaria les 
40 hectàrees de sòl que actualment ocupen les instal·lacions de la UPC i de la UB al barri de 
Pedralbes. 



  
Doctorat. El rector informa de l’obtenció de la menció de qualitat per part del programa de 
doctorat Teoria i Història de l’Arquitectura, que fa que 24 dels 47 programes que actualment 
imparteix la UPC disposin d’aquest reconeixement. El rector destaca que una proporció com 
aquesta entre programes de doctorat i programes amb menció de qualitat es dóna només en 
una altra universitat de l’Estat. 
  
Pla R+D+I. Horitzó 2010. El rector valora positivament els resultats derivats de la jornada “La 
recerca, el desenvolupament i la innovació. Perspectives de futur”, que va tenir lloc el 3 de 
novembre i de la que es va celebrar el 25 de novembre, amb l’assistència d’un centenar llarg 
de membres de la comunitat universitària, per debatre les línies de futur que s’hauran d’integrar 
en el Pla de Recerca. El rector afegeix que la Generalitat de Catalunya ha iniciat també 
l’elaboració del seu propi pla de recerca i que convé esperar-ne el tancament per concloure el 
de la UPC. 
 
Centres tecnològics. El rector confirma la presència de la UPC en els quatre primers centres 
tecnològics que crearà properament la Generalitat de Catalunya: Centre Tecnològic de 
Manresa, Laboratorio de Ensayos e Investigaciones Textiles del Acondicionamiento Tarrasense 
(LEITAT), el de l’Associació Catalana d’empreses de Motlles i Matrius (ASCAMM) i el Centre 
Tecnològic de l’Aeronàutica i de l’Espai. 
 
Comissió de Nàutica. El rector informa que s’ha posposat la creació d’una comissió sobre les 
línies de futur de Nàutica fins a començament de l’any vinent. 
 
Superordinador. El rector comunica que el 8 de novembre va tenir lloc la presentació pública 
de l’espai que ha d’acollir el superordinador MareNostrum a la Capella de la Torre Girona i 
anuncia que s’han començat els treballs de muntatge de la màquina en aquest lloc. 
 
Reconeixements. El rector informa que Miguel Angel Lagunas ha obtingut el premi que atorga 
la Fundació Catalana per a la Recerca i ressalta que el Grup de Mecànica i Nanotecnologia de 
Materials d’Enginyeria, encapçalat per Ignasi Casanova, ha participat en la missió Smart-1, que 
obre el camí a la investigació de la composició química lunar. En un altre àmbit i en el marc del 
concurs de programació, afegeix que l’equip de la UPC s’ha classificat per a la fase final que 
tindrà lloc a Shanghai la primavera de l’any que ve.  
 
Congressos. El rector informa de la recent celebració del congrés Engineering Education in 
Sustainable Development, Aquiculture 2004 i de la 4th International Conference on Arch 
Bridges Arch'04. 
  
ICE-UNIFF. Quant al procés conduent a la integració de l’ICE i la UNIFF, el rector remarca que 
com a resultat s’han solucionat les disfuncions existents entre algunes activitats que estaven 
massa allunyades dels àmbits de referència de la UPC i afegeix que s’ha resolt positivament la 
reubicació de les persones afectades, de manera que  només queda una persona per resituar. 
 
Convenis PDI-L i PAS-L. El rector informa que s’han constituït ja les meses per negociar els 
convenis de professorat contractat i de Personal d’Administració i Serveis laboral. 


